

بِسْمِ اللّٰهِ الرَّحْمٰنِ الرَّحِیْمِ

# What to Do During a Solar Eclipse

IN THE LIGHT OF THE QURAN AND SUNNAH

﴿وَالشَّمْسُ وَالْقَمَرُ وَالنُّجُومُ مُسَخَّرَاتٌ بِأَمْرِهِ﴾

"[He created] the Sun, the Moon, and the Stars, subjugated to His command" (al-A'raf: 54)

## About the Solar Eclipse

Allah ﷻ causes natural phenomena at different occasions to remind His slaves of Him and to remove the rust of negligence collected in their hearts and minds. The Sun and the Moon are two great signs of Allah ﷻ's power and His *Rububiyyah* (lordship and control over all things).

In Arabic, a solar eclipse is known as *kusoof* and the lunar eclipse as *khusoof*. Both terms are however used interchangeably.

For a believer, these events are clear signs of Allah ﷻ's infinite power. It proves the incapability and helplessness of all creation before Allah. They are deprived of natural light for a duration of time and are completely unable to do anything about it. This is a way to turn their attention towards Allah ﷻ's majesty, might, and power and away from the weak and frail universe they live in. In addition, this is a preview of the Ultimate End, when the Sun and Moon will dissipate, leaving mankind in utter darkness.

Explaining why this natural phenomenon happens, Nabi ﷺ states,

« ان الشمس والقمر لا يخسفان لموت احد ولا لحياته ولكن يخوف الله بهما عباده »

"Surely, the Sun and the Moon do not eclipse due to the death or life of any person. Rather, Allah strikes fear into His slaves through them"<sup>1</sup>

In the time of Rasulallah ﷺ, a solar eclipse happened between 8:00 and 9:00 am in 10 Hijri. Although it was early in the morning, it seemed as if it was the time of Maghrib.<sup>1</sup>

<sup>1</sup> صحيح البخاري: 1040

## What to do during a Solar Eclipse?

There is a special salah stipulated in Islam for this natural phenomenon.

The majority of the *Fuqaha* say that Salat al-Kusoof is *sunnah muakkadah* (an emphasized sunnah). Some of the Hanafi scholars go even further and consider it *wajib* (compulsory). Imam Malik رحمته الله holds the view that Salat al-Kusoof is equivalent to Jumu'ah. It has also been mentioned by others that it is *fard kifayah* (at least some of the community must perform it).<sup>2</sup>

If the imam can lead a long salah, he should do so for the entire duration of the eclipse. If, however, the people are not able to do so or do not agree to praying a long salah, the imam should lead the salah at a moderate length. The imam should then make *dua* with the congregation as long as the eclipse remains.

## Rulings (Masai'l) Pertaining to Solar Eclipse

**Mas'alah #1:** Salat al-Kusoof is to be performed in congregation and led by the imam of Jumu'ah. The regular imam of the masjid can also lead it.

**Mas'alah #2:** If the Imam is not present, the people should pray individually.

**Mas'alah #3:** The minimum is two rakaat and the maximum is four. Praying four rakaat is better.

**Mas'alah #4:** According to the Hanafi *mazhab*, there is no difference in the method of praying Salat al-Kusoof and the other regular salah. However, imams of the other *mazhahib* say there should be two *rukoo'* performed in every rakat.

**Mas'alah #5:** There is no azan or iqamah.

**Mas'alah #6:** To gather the congregation, the following can be announced: " **أَلْصَّلَاةُ جَامِعَةٌ** ".

**Mas'alah #7:** It is a *sunnah* to recite a long surah such as Surah Al-Baqarah in the first rakat and Surah Aal-Imran in the second. The *rukoo'* and *sajdah* should also be extended.

**Mas'alah #8:** According to Imam Azam Abu Hanifa رحمته الله and Imam Shafi'i رحمته الله the recitation is to be silent.

According to Imam Abu Yusuf رحمته الله, Imam Muhammad رحمته الله and Imam Malik رحمته الله the recitation should be done aloud. Some of the contemporary Hanafi Ulama have also stated that it is permissible to recite aloud, for the benefit of the people.

---

<sup>1</sup> 2/442 تحفة الأئمة، باب في صلاة الكسوف:

<sup>2</sup> 7/61 عمدة القارئ، باب الصلاة في كسوف الشمس:

**Mas'alah #9:** After the salah the Imam should occupy himself in making dua while the congregation says 'amin' for the remaining duration of the eclipse.

**Mas'alah #10:** Women should pray individually at home.

**Mas'alah #11:** Besides the salah, it is mustahab to engage in zikr, dua, and give *sadaqah* on this momentous occasion. Nabi ﷺ advised this in Hadith Shareef.<sup>1</sup>

**Evidences (Dala'il) from the Ahadith:**

Daleel #1:

عن سمرة بن جندب، قال: «صلى بنا النبي صلى الله عليه وسلم في كسوف لا نسمع له صوتاً»

وفي الباب عن عائشة: «حديث سمرة حديث حسن صحيح، وقد ذهب بعض أهل العلم إلى هذا، وهو قول الشافعي<sup>2</sup>

Daleel #2:

عن أبي بكر، قال: كنا عند رسول الله صلى الله عليه وسلم فانكسفت الشمس، فقام النبي صلى الله عليه وسلم يجر رداءه حتى دخل المسجد، فدخلنا، فصلى بنا ركعتين حتى انجلت الشمس، فقال صلى الله عليه وسلم: «إن الشمس والقمر لا ينكسفان لموت أحد، فإذا رأيتموهما، فصلوا، وادعوا حتى يكشف ما بكم»<sup>3</sup>

Daleel #3:

عن قبيصة بن مخارق الهلالي، قال: كسفت الشمس ونحن إذ ذاك مع رسول الله صلى الله عليه وسلم بالمدينة، فخرج فزعا يجر ثوبه، فصلى ركعتين أطاهما، فوافق انصرافه انجلاء الشمس، فحمد الله وأثنى عليه، ثم قال: «إن الشمس والقمر آيتان من آيات الله، وإنهما لا ينكسفان لموت أحد ولا لحياته، فإذا رأيتم من ذلك شيئاً فصلوا كأحدث صلاة مكتوبة صليتموها»<sup>4</sup>

Daleel #4:

<sup>1</sup> سنن النسائي: 1/170

<sup>2</sup> سنن الترمذي، باب كيف القراءة في الكسوف: 562

<sup>3</sup> صحيح البخاري، باب الصلوة في كسوف الشمس 2/33: 1040 و زاد النسائي "فصلى ركعتين كما تصلون"

<sup>4</sup> سنن النسائي، باب نوع اخر: 3/144

قال سمرة بن جندب: بينا أنا يوما وغلّام من الأنصار نرمي غرضين لنا على عهد رسول الله صلى الله عليه وسلم، حتى إذا كانت الشمس قيد رمحين أو ثلاثة في عين الناظر من الأفق اسودت، فقال أحدنا لصاحبه: انطلق بنا إلى المسجد، فوالله ليحدثن شأن هذه الشمس لرسول الله صلى الله عليه وسلم في أمته حدثا، قال: فدفعنا إلى المسجد، قال: فوافينا رسول الله صلى الله عليه وسلم حين خرج إلى الناس، قال: " فاستقدم فصلي، فقام كأطول قيام قام بنا في صلاة قط، ما نسمع له صوتا، ثم ركع بنا كأطول ركوع ما ركع بنا في صلاة قط، ما نسمع له صوتا، ثم سجد بنا كأطول سجود ما سجد بنا في صلاة قط، لا نسمع له صوتا، ثم فعل ذلك في الركعة الثانية مثل ذلك،<sup>1</sup>

Daleel #5:

عن عائشة، قالت: خسفت الشمس في عهد رسول الله صلى الله عليه وسلم، فصلّى رسول الله صلى الله عليه وسلم بالناس، فقام فأطال القيام، ثم ركع فأطال الركوع، ثم قام فأطال القيام وهو دون القيام الأول، ثم ركع فأطال الركوع وهو دون الركوع الأول، ثم رفع فسجد، ثم فعل ذلك في الركعة الأخرى مثل ذلك، ثم انصرف وقد تجلت الشمس، فخطب الناس، فحمد الله وأثنى عليه، ثم قال: «إن الشمس والقمر آيتان من آيات الله لا يخسفان لموت أحد ولا لحياته، فإذا رأيتم ذلك فادعوا الله عز وجل وكبروا وتصدقوا»، ثم قال: «يا أمة محمد، ما من أحد أغير من الله عز وجل أن يزي عبده أو تزي أمته، يا أمة محمد والله لو تعلمون ما أعلم لضحكتم قليلا ولبكيتم كثيرا»<sup>2</sup>

<sup>1</sup> سنن النسائي، باب نوع اخر: 1484

<sup>2</sup> سنن النسائي، باب نوع اخر منه: 3/132 1474